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1. Opening en vaststellen agenda 

De voorzitter opent om 09.30 uur de vergadering. De agenda is ongewijzigd vastgesteld. 

 

2. Mededelingen en vaststelling verslag vorige vergadering  

Mededelingen 

- Op vrijdag 22 juni 2018 is de première van de visie Rijke Groenblauwe Leefomgeving.   

- De projectgroep Duinpolderweg heeft verzocht om het verslag van het overleg met de 

PAL-werkgroep Duinpolderweg van 10 januari 2018 op de PAL-website te publiceren. Dit 

is niet gebruikelijk bij werkgroepen van de PAL. Het verslag wordt op verzoek van de 

projectgroep gepubliceerd.  

- Terugkoppeling werkgroep recreatie: een werkgroep van PAL-leden heeft op 18 april 

jl. gesproken over de mogelijke advisering op het thema recreatieve routenetwerken. De 

behandelend ambtenaar was een deel van het overleg aanwezig om de vraag scherp te 

krijgen. Op drie punten kan de PAL adviseren: hoe kan de provincie loskomen van de 

focus op groen bij recreatieve routenetwerken? Welke rol kan de provincie pakken? 

Bijvoorbeeld het tegengaan van versnippering, maar ook promotie. De veranderende 

behoefte, diversiteit en achtergrond van gebruikers. De planning is om in september-

oktober 2018 met een advies te komen. 

 

Conceptverslag PAL-vergadering 23-3-2018 

- N.a.v. pagina 1: de voorzitter is op 5 april 2018 bij een interessant congres geweest van 

het Kadaster over Stedelijke Kavelruil in de praktijk. Het onderwerp wordt toegevoegd 

aan mogelijke onderwerpen voor een lezing.  

- Het conceptverslag wordt ongewijzigd vastgesteld.  

 

Update werkprogramma PAL 

- Het College van Rijksadviseurs heeft een Advies opwekking duurzame energie op 

rijksgronden gepresenteerd.  

- Het oorspronkelijke onderwerp Bouwopgave wordt niet meer herkend in het huidige 

werkprogramma. Er is behoefte aan een lezing waarbij een ontwikkelaar het woord krijgt 

die kwaliteit hoog in het vaandel heeft. De oorspronkelijke probleemstelling wordt eerst 

door Elsbeth van Hijlckama, Adrienne Vriesendorp-Dutilh Vlieg en Michel Heesen 

toegesneden op de mogelijke lezing.  
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- Op 25 mei 2018 geeft Ellen Peper van de Rli een PAL-lezing over het Rli advies ‘De stad 

als gezonde habitat’. Gedeputeerde Bom wordt uitgenodigd om te reflecteren.  

 

Tekst voor werving nieuwe PAL-leden 

- De PAL is akkoord met de tekst. De secretaris ontvangt graag suggesties voor potentiele 

nieuwe leden.  

 

3. Ter bespreking 

3.1 Ronde langs de velden 

Ieder PAL-lid krijgt twee minuten om een update te geven van zijn of haar werkveld. 

Geen verslaglegging. 

 

3.2 Evaluatie lunchlezing VAB 

Op vrijdag 23 maart 2018 heeft de PAL de lunchlezing Vrijkomende Agrarische Bebouwing 

georganiseerd. De lezing is gegeven door Edo Gies van Wageningen Environmental Research 

en Arie Verhorst van LTO Noord. Na de presentaties ontstond een levendige discussie met de 

ongeveer 80 aanwezigen. 

 

De PAL is positief over de lezing, al ontbrak soms de actualiteit. Het is interessant om het 

vraagstuk van vrijkomende agrarische bebouwing te koppelen aan het asbestverbod en de 

energietransitie. Er is behoefte om de discussie te verbreden, omdat er ook areaal vrijkomt.  

Een integraal advies op ruimtelijke ordening, erfgoed, leefbaarheid platteland en 

functieverandering. De leadergroep Holland Rijnland kijkt ook naar deze kansen.  

 

Vervolg 

- De secretaris maakt een behandelnotitie. 

 

3.3 PAL-advies Duinpolderweg 

Op woensdag 4 april 2018 heeft een delegatie van de PAL een gesprek gehad met de 

Statencommissie Verkeer en Milieu over het PAL-advies Duinpolderweg. In reactie daarop heeft 

de PAL een e-mail ontvangen van de PVV-Statenfractie. De PAL wordt gevraagd om het gesprek 

te evalueren en de e-mail van de PVV-Statenfractie te bespreken. 

 

Er was een goede opkomst bij het gesprek met de Statencommissie over het PAL-advies. De 

vraag van de PVV die de PAL heeft ontvangen na het gesprek is eigenlijk al in het gesprek 

beantwoord.  

 

Vervolg 

- De voorzitter neemt contact op met de PVV-fractie.  

 

3.4 Adviesvraag visie Rijke Groenblauwe Leefomgeving 

In overleg met de behandelend ambtenaar zijn mogelijke adviesthema’s geïnventariseerd voor de 

visie Rijke Groenblauwe Leefomgeving. De PAL wordt gevraagd te bespreken welke 

adviesthema’s opgepakt worden. Een conceptversie van de visie is ter informatie meegestuurd. 

 

De mogelijke adviesthema’s zijn: 
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- Groene verstedelijking. Op pagina 8 van de werkversie staan dilemma’s waaronder 

‘Wel/geen groennorm invoeren’ en ‘Verdere verstedelijking door inbreiding met of zonder 

het versterken van de biodiversiteit en de toegankelijkheid van groen’. De vraag die de 

PAL zou kunnen beantwoorden is op welke manier een groennorm ingevoerd zou 

kunnen worden. Hoe ziet zo’n norm er dan uit (m2 per woning?), hoe kom je met 

partners tot zo’n norm en welke rol pak je als provincie?  

- Gezondheid. Op pagina 11van de werkversie staan dilemma’s op het thema gezond en 

welzijn. Eén van de dilemma’s is ‘Provincie als marktmeester tussen bedrijfsmatige 

wensen en stimuleren van natuurbeheer’. Een adviesvraag zou kunnen zijn hoe de 

provincie als marktmeester natuurlijk kapitaal kan vermarkten en of dat wenselijk is.  

- Bodemdaling. Op pagina 17 van de werkversie staat onder het thema Landschap en 

Landbouw het subthema klimaatadaptatie. Een uitdaging is het vertragen van 

bodemdaling. Maar wat zijn de consequenties als de daling wordt vertraagd? Hoe kan de 

provincie deze uitdaging met partners oppakken en hoe kan dat vertaald worden naar de 

uitvoeringsagenda. 

 

Reacties PAL-leden  

- Waarom worden deze vraagstukken uitgekozen en wat is de meest effectieve 

invalshoek? 

- Er ontbreekt in deze conceptversie waar de provincie naartoe wil. Het gaat vooral over 

de ‘wat-vraag’.  

- Er is ook behoefte om te adviseren over beleven en genieten. 

- Het is nu een breed document met wensbeelden waar je niet tegen kunt zijn. 

- De provincie moet kijken waar wel invloed op mogelijk is. Op de drie onderwerpen die 

voorliggen heeft de provincie weinig invloed, wel op soortenbeleid en NNN. 

- Hoe zijn de inwoners betrokken? 

- Er zijn twee termen van belang: differentiatie en variëteit. Dat speelt op drie niveaus: 

functioneel, emotioneel en beheermatig. Definieer waar je absoluut niet aan mag komen. 

Dan kun je onderscheid maken tussen die waarden en het gebruik van alledag. Zeg wat 

niet mag en wat moet, maar ga het niet dichttimmeren. Er is nog iets tussen wat niet mag  

en wat moet. De provincie moet een directieve rol pakken en dat opschrijven. En de 

meetlat leggen bij de omgevingsverordening.  

- Het doel wordt gemist. De inhoud van de visie kán waar zijn en is sympathiek. Maar je 

kan de tekst ook terugbrengen tot één A4.  

- Alles wat de provincie bezit ontbreekt.  

- Waarden en waarheid lopen door elkaar. En de kansen voor de energietransitie zijn 

mager uitgewerkt.  

- We moeten goed kijken naar de fase van het proces. Wat willen we in het kader van de 

omgevingsvisie? We kunnen een advies schrijven op een hoog niveau: waar zitten we 

nu? Er is behoefte aan richting, want er moet een omgevingsvisie komen. Dit soort 

documenten en brainstormsessies gaan niet de vernieuwing brengen. Hoe krijg je nu een 

gezonde provincie, gezonde bodem en gezonde beweging? Dat kan helpen in de 

herschikking van thema's. Een nieuwe insteek zou ‘gezond’ kunnen zijn.  

- Kritische reflectie van experts op de thema’s lijkt te missen.  

- In de uitvoeringsagenda moet kwaliteit gelegd worden en moeten keuze gemaakt 

worden. Neem het thema ‘gezondheid’ als missie. 
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Vervolg: 

- De PAL kan helpen met de totstandkoming van een uitvoeringsagenda met een 

onderwerp waar de provincie echt over gaat.  

- De secretaris stuurt de essentie van het vraagstuk naar de PAL-leden.  

 

3.5 Maatschappelijke kosten windenergie 

Op de agenda van de PAL-vergadering van 23 maart 2018 stond het voorstel voor het 

adviesthema Maatschappelijke kosten en baten windenergie. Er is besloten om dit onderwerp te 

bespreken in de vergadering van 20 april 2018, in aanwezigheid van PAL-lid Boris Hocks. De 

vraag is of dit een potentieel onderwerp is om over te adviseren. 

 

- De PAL komt tot de conclusie dat dit geen onderwerp is om over te adviseren. Het artikel 

van Binnenlands Bestuur ging uit van een economisch vertrekpunt en helemaal niet over 

ruimte en energie. 

 

4. Stukken ter kennisname 

- Geen opmerkingen. 

 

5. Rondvraag  

- Geen vragen. 

 

6. Sluiting 

De voorzitter sluit om 12.00 uur de vergadering.  


